
SUŠIJO SE GOZDOVI
DOMAČI

Gozd je naša izjemna naravna
vrednota in je zaradi varstva

okolja nepogrešljivi sestavni del
prostora. Njegov pomen je

večstranski. Občinski sekretariat
za kmetijstvo, gozdarstvo in

prehrano Ljubljana Moste-Polje
in Gozdno gospodarstvo

Ljubljana TOK Domžale sta
pripravila analizo stanja sušenja

kostanja, s programom za
izboljšanje položaja.

Trenutnega stanja, kakršno pač je.
nikakor ni mogoče obravnavati zgolj
kot posledico ekološke obremenjeno-
sti. Po mnenju sekretarke sekretari-
ata za urbanizem in varstvo okolja
Marjane Erjavec-Hauptman je to sta-
nje rezultat »razvoja«. ki traja pol-
drugo stoletje, in ga najbolje pona-
zarja sintagma »proletarske Moste«.
Racionalno jedro te sintagme je dej-
stvo, da so v Mostah od nekdaj str-
njeno naseljevali delavstvo bližnjih
tovarn. Načrtno so to prvi delali krš-
čanski evangelisti Janeza Evangelista
Kreka v devetdesetih letih prejšnjega
stoletja (Zelena jama). Neposredna
povezava tovrstne »tradicije« z ekolo-
ško problematiko je v tem, da manj
priVilegirani del urbanega prebival-
stva, blago rečeno. ne kaže pretirane
občutljivosti za ekološko preobreme-
njenost okolja. Zaradi nujnejših eksi-
stenčnih težav mu zato ni težko vsiliti
še kakšnega novega onesnaževalca
okolja, ki pač mora biti v interesu
širše skupnosti, npr. mesta kot celote.

Omenimo le Toplarno, ki ned-
vomno prispeva k izboljšanju zraka
v mestu kot celoti (v primerjavi
z množico zasebnih kurišč). A za ne-
kaj desettisoč ljudi so v polkilometr-
skem premeru okrog tega onesnaže-
valca zgradili stanovanja. v katerih
večina seveda kuri na drva in premog.
Toplarna pa je le eden izmed vzro-
kov. Omeniti je treba vsaj še pomanj-
kanje prometne infrastrukture, ki bi
okolico razbremenila tovornega pro-
meta. kakršnega zahtevajo npr. Javna
skladišča, železniška tovorna postaja.
Petrolova skladišča itd.. in ekološko
sila problematičnega transporta elek-
trofiltrskega pepela iz Toplarne, kar
je predvsem problem vzhodnega dela
mestne obvoznice.

To je le nekaj najbolj perečih pro-
blemov. ki jih je in jih bo še moral
vedno znova preučevati izvršni svet
občinske skupščine Ljubljana Moste-
Polje. Le-ta je na podlagi predloga
Sekretariata za kmetijstvo. gozdar-
stvo in prehrano občine zadolžil ure-
jevalno službo Gozdnega gospodar-
stva Ljubljana, da ob reviziji gozdno-

gospodarskega načrta enote Polje in
enote Zeleni pas predvidi na površi-
nah. ki so večje od pol hektarja. iz-
vedbo umetne obnove.

Na območju občine Ljubljana Mo-
ste-Polje se razprostirajo tri gozdno-
gospodarske enote in sicer Polje. Na-
gorica-Senožeti in Zeleni pas. Gozd-
nogospodarska enota Polje ima
4100 ha gozdov. medtem ko jih je

v Zelenem pasu 1500 ha, v gozdnogo-
spodarski enoti Nadgorica-Senožeti
pa so gozdovi manj prizadeti, zato je
ne kaže posebej omenjati. V minulih
letih, še posebej lani se je izredno
poslabšalo zdravstveno stanje kosta-
nja na območju občine Ljubljana Mo-
ste-Polje. Bolezen je zajela že tako
veliko dreves, da jo moramo obravna-
vati kot pravno katastrofo, ki jo je
treba čimprej sanirati s posekom po-
sušenih dreves, da bi prenašanje na
zdrava neokužena drevesa, čim bolj
omejili.

Pretežni del gozdov je še vedno
v zasebni lasti, zato bodo za lastnike
naslednji podatki še posebej zaskrb-
Ijujoči.

Posek in spravilo enega kubičnega
metra kostanjevega lesa stane pov-
prečno 168 din, to pa pomeni. da bi
kmet. gozdni posestnik. za kubik te
vrste lesa dobil 100 dinarjev. Žal pa
tudi to ni celoten strošek. saj je treba
les prepeljati do najbližje železniške
postaje ali skladišča. Ko prodajaiec
lesa odbije vse stroške. lahko žalostno
ugotovi, da ima izgubo. Zato lahko
sklepamo. da se nihče izmed lastni-
kov gozdov ne bo ogreval za posek.

razen če lesa ne bo potreboval za
drva.

Če hočemo razmere izboljšati, pa je
treba obolela drevesa posekati in po-
skrbeti za njihov odvoz. V družbenih
gozdovih naj bi za to pojkrbeli delavci
gozdnih gospodarstev, v gozdovih
v zasebni lasti pa naj bi imeli prednost
pri delu lastniki. ki bodo za nastalo
škodo prejeli tudi nadomestila. Kot je
predvideno s sanacijskim progra-
mom, bo sarnacija izvedena v največ
petih letih. V letošnjem letu naj bi
pospravili približno 20% okuženega
kostanja, v prihodnjih letih pa preo-
stalo. Tako naj bi do leta 1995 pose-
kali približno 2000 kubičnih metrov
suhega kostanja, od tega približno
700 kubičnih metrov kostanjeve hlo-
dovine in 13(00 kubikov lesa za ive-
rice.

Občinski izvršni svet je skupščini
predlagal, naj bi za izvedbo zaključne
faze sanacije sušenja kostanja odo-
brila 100.000 dinarjev. Razvoj bolezni
ves čas spremljajo gozdno gospodar-
stvo Ljubljana. TOK gozdarstvo
Domžale skupaj z občinskim sekreta-
riatom za kmetijstvo, gozdarstvo in
prehrano. ki ga vodi inženir Bojan
Zajec in izvršnemu svetu občinske
skupščine Ljubljana Moste-Polje po-
šilja polletna poročila o izvajanju na-
log za preprečevanje škode zaradi su-
šenja kostanja. MILAN SKLEDAR
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